
سخنگوی صنعت آب  :

فقط ۴۹ درصد مخازن سدها پر هستند

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی خبر داد؛

راه اندازی نماد معاملاتی روبل در بازار 
متشکل ارزی ایران

گروه اقتصادی - سخنگوی صنعت آب گفت: در تابستان بارش چندانی 
نداریم و امیدی هم به بارندگی نیســت، بارش پاییزه هم با تاخیر مواجه اســت، 

بنابراین باید با همین ذخایر عبور کنیم.
فیروز قاســم زاده در نشســت خبری در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در 
سال های اخیر، کشور خشکسالی را تجربه می کند، اظهار داشت: علیرغم اینکه 
سال آبی ۹۸-۹۷ و ۹۹-۹۸ پرآب بود دو سال اخیر خشکسالی را تجربه می کنیم 
به طوری که پارسال رکورد خشکسالی زده شد و ۳۷ درصد کاهش بارندگی و 
امســال ۲۷ درصد کاهش داشتیم یعنی از یک سال کم آب به سال کم آب دیگر 

وارد شدیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۴۹ درصد مخازن سدها پر هستند، افزود: 

حجم مخازن امسال نسبت به پارسال ۴ درصد کاهش داشته است.
ســخنگوی صنعت آب تصریح کرد: در تابستان بارش چندانی نداریم و 
امیدی هم به بارندگی نیست، بارش پاییزه هم با تاخیر مواجه است، بنابراین باید 
با همین ذخایر عبور کنیم. وی با بیان اینکه باید عرضه و تقاضا و مصارف مدیریت 
شود، گفت: باید حداکثر بهره وری و صرفه جویی اعمال شود تا رفاه اقتصادی و 

اجتماعی دستخوش تغییر نشود.
وی بیان داشت: در حال حاضر بخش عمده مشترکین خوش مصرف هستند 
و همکاری داشته اند، برای بخش کشاورزی نیز راهنمایی های لازم را داشته ایم در 
بخش صنعت نیز مذاکراتی داشته ایم که با بازچرخانی آب و آب غیرمتعارف آب 
شیرین را در اختیار بخش شرب قرار دهند. قاسم زاده درباره برنامه احیای دریاچه 
ارومیه گفت: خشکسالی نه تنها ایران بلکه تمام دنیا را تحت تاثیر قرار داده و در 
این بین شمال غرب کشور ما نیز با افزایش دما و کاهش ۱۵ درصدی بارش نسبت 
به پارسال مواجه بوده است، به طوری که باید ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون متر مکعب 
رهاسازی می شد که تنها یک  میلیارد و ۵۰ میلیون متر مکعب محقق شده است.

وی اظهار داشــت: وزارت نیرو در تکالیف ستاد احیای دریاچه ارومیه ۲۶ 
تکلیف دارد که به آنها پایبند بوده، بر این اساس مصارف ۴۰ درصد کاهش یافته 
از سال ۹۳ تاکنون ۱۷ میلیارد متر مکعب رهاسازی شده، ۱۲ هزار چاه غیرمجاز 
مسدود شده اســت. سخنگوی صنعت آب در ادامه یاداور شد: امسال علیرغم 
خشکسالی ۲۱ درصد مصارف کنترل شده است. وی درباره طرح تعادل بخشی 
منابع آبهای زیرزمینی گفت: در اجرای طرح نقص هایی وجود داشــت و از ۱۱ 
میلیارد متر مکعب کاهش برداشت برنامه ششم تنها ۳.۳ میلیارد متر مکعب محقق 
شده و این برنامه تا ۱۴۰۴ تمدید شده است، مثلا ۹۲ هزار چاه غیرمجاز مسدود 
شده است.  وی همچنین بیان داشت: ۵۴ درصد مشترکین خوش مصرف هستند 

که میزان تعرفه هایشان نسبت به پارسال افزایش نداشته است.
قاسم زاده درباره علاج فرار سد لار گفت: جلوگیری از فرار آب یک پروژه 
چند ساله است که شروع شده و برنامه این است که از نشت آب جلوگیری شود.

وی در پاسخ به دیگر سوال ایلنا درباره سرانجام تونل بهشت آباد گفت: این 
پروژه از دستور کار خارج نشده اما تا زمانی که مسئله معارضین و محیط زیست 
حل نشود وزارت نیرو اقدامی انجام نمی دهد. وی درباره تعرفه آب اقامتگاههای 
غیردائم گفت: تعرفه این مشترکین به صورت تصاعدی محاسبه شده و ۵ برابر 
قیمت تمام شده باید پول پرداخت کنند یعنی بابت هر متر مکعب ۲۰ هزار تومان 
باید پرداخت شود. وی درباره انتقال آب از خزر بیان داشت؛ تا زمانی که مسایل 
زیست محیطی حل نشود این پروژه از دستور کار خارج است. قاسم زاده درباره 
حقابه هیرمند نیز خاطرنشان کرد: در خصوص حقابه هیرمند برخی مباحث فنی 

داریم که باید حل و فصل شود و در این رابطه رایزنی ها ادامه دارد.

گروه اقتصادی - مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی از راه اندازی نماد 
معاملاتی روبل در بازار متشکل ارزی کشور از امروز سه شنبه )۲۸ تیرماه( خبر داد.

مصطفی قمری وفا در حساب شخصی خود در توئیتر نوشت: با اضافه شدن 
نماد معاملاتی جدید و آغاز معاملات روبل در بازار متشکل ارزی، صادرکنندگان 
ایرانــی از طریق بانک ها و صرافی های کارگزار بازار متشــکل معاملات ارزی 
می تواننــد همانند اســکناس دلار و یورو، روبل را با نــرخ توافقی در این بازار 
عرضه کنند. وی افزود: متقاضیان اســکناس روبل از جمله دانشــجویان هم در 
چارچوب مقررات ارزی بانک مرکزی می توانند درخواست خود را در یکی از 
سرفصل های مصارف ارزی خدماتی )غیر بازرگانی( که از سوی بانک مرکزی 

تعیین شده است ثبت کنند.
به گفته قمری وفا، جزئیات چگونگی انجام معاملات در نماد معاملاتی روبل 

به زودی توسط بازار متشکل ارزی منتشر خواهد شد.

گروه اقتصادی - رئیس اتحادیه 
واردکننــدگان دارو ضمن اشــاره به 
اینکه قیمت دارو به شهریور ۱۴۰۰ بر 
می گردد و مابه التفاوت آن از ســوی 
بیمه هــا پرداخت می شــود، گفت که 
طرح دارویار وزارت بهداشــت هیچ 
تاثیری بر قیمت تمام شــده دارو برای 

مصرف کننده نخواهد داشت.
ناصر ریاحی اظهار کرد: ما پیش 
از آنکه به طــرح و برنامه های جدید 
وزارت بهداشــت بپردازیم، باید این 
موضوع را به شــکل روشــن توضیح 
بدهیــم که قیمت نهایــی دارو، یعنی 
آنچه که به دست مصرف کننده نهایی 
می رســد، ارتباطی با هزینه تمام شده 
آن برای شــرکت های تولید، توزیع یا 
واردکننده ندارد. در واقع با تغییر قیمت 

در این حوزه ها، سهم بیمه ها با افزایش 
یا کاهش مواجه می شود.

وی بــا بیان اینکــه قیمت دارو 
می تواند در طول سال به دلایل مختلف 
تغییــر کند، بیان کرد: از تاثیر تحولات 
قیمــت ارز بــر روی دارو گرفتــه تا 
سیاست های داخلی که از سوی دولت 
اجرایی می شــود، هر یک می تواند بر 
روی قیمت دارو تاثیــر بگذارد، اما با 
توجه به نقــش آفرینی بیمه ها در این 
حوزه، تغییــری در قیمت دارو برای 
مــردم به وجود نمی آیــد و تحولات 
قیمتی از ســوی بیمه ها پوشــش داده 
می شــود تا بــرای مثــال قیمت دارو 
بیماری های خاص برای مصرف کننده 

نهایی تغییر نکند.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان 

اینکه طرح دارویار وزارت بهداشت، 
طرحی بسیار مثبت و کاربردی خواهد 
بــود، توضیح داد: مــا در واقع انتظار 
نداشــتیم که وزارت بهداشت در این 
مــدت کوتاه بتواند طرح را نهایی کند 
اما آنچه که اعلام شــده، طرحی مثبت 
خواهد بود که بســیاری از مشکلات 
جــاری در حــوزه دارو را پوشــش 

می دهد.
ریاحی در توضیــح آنچه که در 
قالب طرح دارویار اجرایی می شــود، 
تشــریح کرد: ما در ایــران حدود پنج 
میلیــون نفر جمعیت داریم که تاکنون 

تحت پوشــش هیچ بیمه ای نبوده اند، 
مثلا برخی خانوارهای روســتایی یا 
خانوارهایی که به دلایل مختلف بیمه 
نداشته اند، در این چارچوب به شکل 
خود به خود تحت پوشــش بیمه قرار 
می گیرند. حتی اتباع خارجی که مجوز 
کار دارند و می توانند گواهی کار ارائه 
کنند، نیز در این طرح تحت پوشــش 
بیمه و حمایت ها قرار خواهند گرفت.

وی ادامه داد: بر اساس محاسبات 
مشترکی که با سازمان برنامه و بودجه 
انجام شده، بناست مبلغ مازادی نیز در 
اختیار بیمه ها قرار بگیرد تا قیمت دارو 

برای مصرف کننده نهایی تغییر نکند. 
حتی حدود ۳۰۰ قلم کالای پرمصرف 
یا بدون نســخه نیز امکان قرار گرفتن 
در این فهرســت حمایتی را خواهند 
داشــت. به این ترتیــب حتی با تغییر 
مبنای ارز دارو از ترجیحی به نیمایی، 
نیــز قیمت دارو تغییر نخواهد کرد و با 
این سیاســت، قیمت دارو به شهریور 
۱۴۰۰ بازگشــته و مابه التفاوت آن از 
ســوی بیمه ها پرداخت می شــود. با 
اجرای این سیاست هم مشکلات ارز 
۴۲۰۰ تومانی مانند کمبود منابع، رانت 
و قاچاق متوقف می شود و هم مردم از 

تغییرات آسیبی نخواهند دید.
به گفته ریاحی طرح دارویار فعلا 
تنهــا برای داروهــای داخلی اجرایی 
می شــود اما در آینــده نزدیک، قطعا 
برنامه هایی برای داروهای وارداتی نیز 

پیش بینی خواهد شد.

گروه اقتصادی -ســخنگوی 
صنعــت برق با تاکیــد بر اینکه هیچ 
برنامه  از پیش تعیین شــده ای برای 
خاموشــی ها وجود ندارد گفت: بر 
اساس پیش بینی های صورت گرفته 
هفته جاری دمای هوا بســیار گرم تر 
می شود که همین مساله تامین برق را 
با چالش مواجه می کند، لذا تقاضای 
ما از مشــترکان این اســت که توجه 
بیشتری به مصرف برق داشته باشند.
مصطفی رجبی مشهدی با بیان 

اینکه روزهای گذشــته مصرف برق 
در کشــور مرز ۶۵ هزار مگاوات را 
پشت سر گذاشت که نسبت به هفته 
گذشته ۲۵۰۰ مگاوات افزایش یافته 
اســت، اظهار کــرد: در هفته جاری 
به ویــژه روزهای پایانــی مصرف 
افزایش چشمگیری پیدا خواهد کرد.
وی با بیان اینکــه در این هفته 
نوار شمالی کشور هوا گرم تر از هفته 
گذشته شده است، به طوری که ۵۰۰ 
تا ۶۰۰ مگاوات مصرف بیشــتر شده 

و مســافرت مردم به این مناطق هم 
عاملــی در افزایش مصرف اســت، 
اظهــار کــرد: انتظار مــی رود مردم 
مدیریــت مصــرف لازم را داشــته 
باشــند و در این مهم با صنعت برق 
کنند.ســخنگوی صنعت  همکاری 
برق با اشاره به امکان وقوع حوادث 

مقطعــی وپراکنده که به دلیل گرمای 
شدید و سنگین شدن خطوط انتقال 
ممکن اســت اتفاق بیفتد گفت: در 
این شــرایط می بایســت مشترکان 
بــه ســامانه ۱۲۱ گــزارش دهند و 
نیروهای شــرکت های توزیع نیز در 
ســریع ترین زمان ممکن مشکل رخ 

داده را برطرف می کنند.
رجبی مشهدی با تاکید بر اینکه 
هیچ برنامه  از پیش تعیین شــده ای 
برای خاموشی وجود ندارد، تصریح 
کرد : خواســته ما از تمام مشــترکان 
رعایت راهکارهای ســاده مدیریت 

مصرف است.

گروه اقتصادی -کارمند و کارگر 
که بخش شفاف اقتصاد هستند با درآمد 
پاییــن مالیات خود را ســر موقع می 
پردازند اما کســی که میلیاردها تومان 
درآمد دارد، مالیاتی پرداخت نمی کند 
چون راه فرار از پرداخت مالیات را می 
داند. با سامانه مودیان مالیاتی بار مالیات 
از روی دوش بخش کم درآمد برداشته و 
بین تمام مودیان مالیاتی پخش می شود.

محمد رضــا رضایــی کوچی، 
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اســلامی درباره میزان تاثیر راه اندازی 
سامانه مودیان مالیاتی بر ایجاد شفافیت 
اقتصادی در کشور گفت: سامانه مودیان 
مالیاتــی نقش تاثیر گــذار و غیر قابل 
انکاری در ایجاد شــفافیت اقتصادی و 

کاهش فرار مالیاتی دارد. این نوع سامانه 
های هوشمند مالیاتی در تمام دنیا وجود 

دارد.
 رئیس کمیسیون عمران ادامه داد: 
طبیعی است که هر کسی در هر کشوری 
فعالیــت اقتصــادی انجــام دهد باید 
مالیاتش را هم پرداخت کند. بسیاری از 
کشورهای دنیا امورات خود را از طریق 

مالیات می گذرانند.
بــه گفته ایــن مقام مســئول،در 
کشور ما وضعیت بر عکس کشورهای 
پیشرفته است و هر کس درآمد بیشتری 

دارد فرار مالیاتی بیشتری هم دارد.
این نماینده مجلس یازدهم درباره 
میزان کاهش بار مالیاتی از بخش شفاف 
اقتصاد گفت: کارمند و کارگر که بخش 

شفاف اقتصاد هســتند با درآمد پایین 
مالیات خود را سر موقع می پردازند اما 
کســی که میلیاردها تومان درآمد دارد، 
مالیاتی پرداخت نمی کند چون راه فرار 
از پرداخت مالیات را می داند. با سامانه 
مودیان مالیاتی بار مالیات از روی دوش 
بخش کم درآمد برداشــته و بین تمام 

مودیان مالیاتی پخش می شود.
رضایی کوچی در توضیح ســایر 
مزایای راه اندازی این ســامانه توضیح 
داد: ســامانه مودیان مالیاتی همچنین 
کمک می کنــد که جلوی فرار مالیاتی 

گرفته شــود، عدالت اجتماعی رعایت 
شــود و همچنین مالیــات از افرادی 
اخذ شود که مشمول پرداخت مالیات 

هستند.
این مقام مسئول معتقد است، با این 
سامانه مالیات ها عادلانه می شود و وقتی 
مردم ببینند که کسی که درآمد بیشتر دارد 
مالیات بیشتری می پردازد به پرداخت 
مالیات علاقمند می شوند و با نارضایتی 
مالیات پرداخــت نمی کنند چون می 
دانند که این موضوع شــامل حال همه 
می شــود و دیگر فرار مالیاتی از سوی 

دلالان و سوداگران اقتصادی بزرگ رخ 
نمی دهد.

این نماینده مجلس یازدهم توضیح 
داد: خیلی از کشــورهای دنیا با مالیات 
امــور خود را اداره می کنند و وقتی این 
ســامانه راه اندازی شود به ایجاد درآمد 
پایــدار برای دولت کمک می کند و در 
نتیجه در ایجاد اشــتغال، اقتصاد،  رشد 
زیر ســاخت های کشــور این مالیات 

پایدار کمک کننده خواهد بود.
رضایی کوچی درباره میزان عدم 
تعادل بین درآمد ناخالص ملی و درآمد 

مالیاتی گفت: بین درآمد ناخالص ملی 
و درآمد مالیاتی در کشور ما تعادل وجود 
ندارد و کشــور ما عمدتا با درآمد نفتی 
اداره می شود ولی اگر مالیات اخذ شود 

می تواند خیلی موثر باشد.

رئیس اتحادیه واردکنندگان دارو:

قیمت دارو به شهریور ۱۴۰۰ باز می گردد

سخنگوی صنعت برق اعلام کرد؛

برنامه  از پیش تعیین شده ای برای خاموشی ها نداریم

رییس کمیسیون عمران مجلس  :

تنها بخش شفاف مالیاتی کارگران و کارمندان هستند

اقتصادی6

گروه اقتصادی - کارشناس بازار 
سرمایه گفت: تامین مالی از طریق بازار 
ســرمایه برای اســتارتاپ ها نسبت به 
سیستم بانکی بسیار کم بهره تر و سریع تر 
است که می تواند در افزایش بهره وری 
آن ها موثر باشد. نیما میرزایی کارشناس 
بازار ســرمایه در رابطــه با تامین مالی 
اســتارتاپ ها از بازار سرمایه و مزیت 

های این روش نکاتی را مطرح کرد.
ســرمایه  تامیــن  در 
اســتارتاپ ها و دانش بنیان ها از 
بازار ســرمایه چه مزیتی وجود 

دارد؟
معمــولاً ابزار هایی کــه در بازار 
ســرمایه ارائه می شــوند کمترین نرخ 
کارمزد نسبت به سیستم بانکی را دارند 
که عامل تامین مالی محسوب می شوند. 
از طرفی در سیســتم بازار سرمایه این 
کارمزد ها به حداقل می رسد و با توجه به 
صرفه جویی زمانی  که صورت می گیرد 

هم می توان به شــرکت های استارتاپ 
و دانش بنیانی کــه به دنبال تأمین مالی 
هستند کمک کرد تا در نهایت عملکرد 
آن ها بهبود پیدا کند. سرعت عمل این 
روش جزو مزیت های رقابتی این روش 
نسبت به سایر روش هاست، مشارکت 
بیشــتر مردمی هم دیگــر مزیت این 
روش اســت که می تواند کمک کند تا 
سهامداران خرد پول هایی که در مجموع 
عدد قابل توجهی هســتند را به سمت 
تولید هدایت کند که هم بنگاه تولیدی 
منتفع می شــود و هم عمدتاً افرادی که 
در این پذیره نویسی یا سایر روش های 

خرید اوراق مشارکت دارند.
نظارت در تخصیص اعتبار 

در بازار سرمایه چگونه است؟
یکــی از مهم تریــن بحث ها در 

تخصیص اعتبار یا تامین مالی موضوع 
نظارت اســت، در شــبکه بانکی یک 
واحد اعتبارات وجود دارد که مسئولیت 
نظارت و بررســی را برعهــده دارد و 
نمی توان گفت پرخطاســت، اما واحد 
محــدودی اســت که شــاید چندین 
کارشناس در موضوعی اظهارنظر کنند 
آن هم در مواردی که طرح بزرگ باشد، 

اما در بازار سرمایه این اتفاق نمی افتد.
در واقع در بازار سرمایه نورافکن 
نظارتی به تمامی ابعاد پروژه و شرکتی 
که قصد تامین مالی از این بازار را دارد، 
تابیده می شود و دائماً توسط اهالی بازار 
سرمایه و از طریق اطلاع رسانی هایی که 
صورت می پذیــرد، مورد نظارت قرار 
می گیرد که با دقت بیشــتری نسبت به 

روش بانکی انجام می شود.

مردم چطــور در این تامین 
مالی و سهامدار شدن می توانند 

مشارکت کنند؟
از طریق آگهی های منتشــر شده 
در کدال یا ســایر درگاه های اطلاعاتی 
موجود، مردم می توانند از فرصت های 
سرمایه گذاری مطلع شــوند و در این 
روش های تامین مالی مشارکت داشته 

باشند و از مزیت های آن استفاده کنند.
اتفاق خوبی که در چند ماه گذشته 
بیشتر هم با همت فرابورس افتاده موید 
این موضوع اســت، در واقع افرادی که 
در پذیره نویسی این شرکت ها، شرکت 
کرده اند هم ضمن اینکه ســود خوبی 
دریافت می کنند از برخی ریسک های 
متــداول بازار بــه دور مانده و بازدهی 

معقول و مناسبی را کسب کردند.

مهم ترین مزیت تامین مالی 
از طریق بازار سرمایه نسبت به 

بازار رقیب چیست؟
بزرگترین مزیــت تامین مالی از 
طریق بازار سرمایه نسبت به  بازار پولی 
یا بانک ها، این اســت که سرعت عمل 
تامین مالی از بازار سرمایه بسیار بیشتر 
است. یعنی اگر بخواهید یک مگاپروژه 
را در سیســتم بانکی تامین مالی کنید 
بعضا تا چند ســال زمــان خواهد برد 
و هــر چقدر پروژه بزرگتر باشــد باید 
کنسرسیوم بزرگتری از بانک ها تشکیل 
شود؛ بحث تایید و فرایند های مربوط 
به بررســی و امکان سنجی ها در بخش 
اعتبارات بانکی یک موضوع زمان بر و 
به شدت بروکراتیک است. با این حال 
این بحث در بازار سرمایه کاملًا متفاوت 

است، یعنی سازوکار ها چالاک ترند و 
کمیته بررسی خیلی سریع تر می تواند 
عمل کند و تامین مالی می تواند سریع تر 
صورت بگیرد. ضمن اینکه روش های 
مختلف تامین مالی را در بازار ســرمایه 
داریم که شامل تاسیس شرکت پروژه و 
انتشــار اوراق سلف است که خیلی از 
این روش ها می تواند در تامین سرمایه 
در گردش شرکت ها و کارخانه ها مفید 

باشد.
تامین مالــی از طریق بازار 
ســرمایه در ایران نسبت به دنیا 

چگونه است؟
بحثی که می توان به آن اشاره کرد 
این است که تامین مالی در ایران از بازار 
ســرمایه برخلاف نرم جهانی که بالای 
۵۰ درصد است، در بازار سرمایه نوپای 
ایران مغفول مانــده و جا دارد که وزن 
تامیــن مالی از طریق بازار ســرمایه در 

کیک اقتصاد بزرگتر شود.

تازه وارد های حوزه فناوری در بورس چقدر سوددهی دارند؟

گروه اقتصادی - محســن یگانه 
دربــاره پیــش نویس به روزرســانی 
قوانین بازار سرمایه در مجلس شورای 
اســلامی اظهار داشت: با توجه به عمر 
بازار سرمایه و همچنین گسترش بازار 
سهام، نیاز شدید به اصلاح قوانین بازار 
سرمایه داریم و قوانین فعلی مشکلاتی 

را برای بازار ســهام ایجاد کرده است. 
تا زمانی که ســازمان بورس به معنای 
واقعی خودانتظام نباشد، تغییر قوانین 
تاثیــری بر تخلفات در بازار ســرمایه 
نخواهد داشت. وی با اشاره به جایگاه 
سازمان بورس برای برخود با تخلف ها 
تاکید کرد: ســازمان بورس طبق قانون 

نهادی خودانتظام اســت و سازمانی که 
خودانتظام است خود به خود وظایف 
آن متفاوت خواهد شد. در حال حاضر 
تشکیلات ســازمان بورس به معنای 
واقعی، خودانتظام نیســت و سازمان 
بورس تحت تاثیر شرایطی قرار می گیرد 
که حتی بهترین قوانین هم کارایی لازم 

را نخواهد داشــت، بنابراین مشــکل 
اصلی در قانون گذاری بازار ســرمایه 
این اســت که سازمان بورس به معنای 
واقعی خودانتظام نیست. تجربه نشان 
داده اســت که به علت ضعف قوانین 
بازار سرمایه، تخلف هایی که در حیطه 
ســازمان بورس روی می داده اســت، 
بازدارنده نبوده اســت. وی تاکید کرد: 
یکی از دلایل خروج پول بازار سرمایه 
به عدم اطمینان هایــی باز می گردد که 
ناشــی از عدم برخورد با متخلفان بازار 
ســهام است و  شاهد آن هستیم که این 
تخلفات همچنان ادامه دارد و همه اینها 
ناشی از نبودن قانون درست است. عضو 
کمیته بورس اتاق تهران با بیان اینکه با 
بروزرسانی قانون و حرکت بازار سهام 
به طرف خودانتظام تر و استقلال بیشتر، 
قوانین به نفع بازار سرمایه تغییر جهت 
می دهد، گفت: اگر بخواهیم  به معنای 
واقعی به توسعه اقتصادی دست یابیم، 
مجبوریم که بازار ســرمایه مســتقل و 
توســعه یافته را ایجاد و گسترش دهیم 
و این دو تفکیک شدنی نیست، چرا که 

هیچ کشوری توسعه یافته را نمی بینید 
که اقتصاد توسعه یافته داشته باشد، اما 
بازار سهام آن کشور عقب مانده باشد، 
بنابراین اولین قدم این است که مسئولان 
کلان کشور بپذیرند که باید بازار سرمایه 
توسعه ای داشته باشیم و مسئولان اجازه 
دهند و تلاش کنند که ارکان بازار سهام 
خود انتظام باشــند، تا سازمان بورس 
خود قوانین لازم را به وجود آورد و در 

اجراء قوانین هم جدی باشد. 
یگانه تاکید کرد: در کشــورهای 
پیشرفته که بازار سرمایه قوی دارند، در 
کنار نهادهای مالی مانند سازمان بورس 
و بانک ها، نهاد مستقلی وجود دارد که 
برای شناسایی و برخود با تخلف ها در 
بازارهای مالی ایجاد شده اند، لازم است 
که در کشــور ما هم این نهاد مستقل را 
ایجاد کنیــم. این نهادها هر چه قدر که 
مستقل تر باشند، کارایی بیشتری خواهند 
داشت. به خصوص آن که در کشور ما 
سازمان بورس مســتقل نداریم، جای 
خالی این نهاد مستقل قانون گذاری به 

شدت احساس می شود.

در کشــورهای پیشــرفته که بازار ســرمایه قوی دارنــد، در کنار نهادهــای مالی مانند 
ســازمان بورس و بانک ها، نهاد مســتقلی وجــود دارد که برای شناســایی و برخود با 
تخلف ها در بازارهای مالی ایجاد شــده اند، لازم اســت که در کشور ما هم این نهاد مستقل 
را ایجاد کنیم. این نهادها هر چه قدر که مســتقل تر باشند، کارایی بیشتری خواهند داشت.

عضو کمیته بورس اتاق ایران  :

عامل فرار نقدینگی از 
بازار سهام، عدم برخورد 

مناسب با تخلفات است
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: یکی از دلایل خروج پول بازار سرمایه به عدم اطمینان هایی باز می گردد که

 ناشی از عدم برخورد با متخلفان بازار سهام است و شاهد آن هستیم که این تخلفات همچنان ادامه دارد و همه اینها ناشی 
از نبودن قانون درست است.

گروه اقتصــادی -  وزیر جهاد  
کشاورزی با بیان اینکه سالیانه ۱۶ تن 
خاویار و سه هزار تن گوشت در کشور 
تولید می شــود، گفت: تولید ۱۰۰ تن 
خاویار و ۲۰ هزار تن گوشــت ماهیان 
خاویــاری در افــق ۱۴۰۴ پیش بینی 

می شود.
»سیدجواد ساداتی نژاد« در حاشیه 
هفتمین همایش ملی ماهیان خاویاری 
و صنایع  وابســته در جمع خبرنگاران 
افزود: خاویار ایرانی به عنوان یکی از 
نشانه های ایران در حوزه شیلاتی و به 
نوعی در کنار زعفران ایرانی، شناسنامه 

ما به شمار می آید. 
وزیــر جهاد کشــاورزی اظهار 
داشــت: در حوزه شیلات پنج هزار و 
۸۰۰ کیلومتر ساحل داریم که ظرفیت 
های بســیار زیادی نیز در این بخش 

وجود دارد.
وی اضافه کرد: بررســی ها نشان 
می دهد که میزان تولید ماهی در داخل 
کشور با میزان تولید آن در سواحل برابر 
است، یعنی استان های داخلی ظرفیت 
بی نظیری در حوزه پــرورش آبزیان 
دارند و اینکه از ســواحل غفلت کرده 
ایم که باید از این پتانسیل استفاده شود.

این عضو کابینه دولت سیزدهم 
با اشاره به اینکه حوزه شیلات نسبت 
به ظرفیــت های بی نظیــرش مورد 
غفلت قــرار گرفته اســت، تصریح 
کرد: این حــوزه ظرفیت بالایی برای 
ســرمایه گذاری به ویــژه در بخــش 
صادرات دارد. ســاداتی نژاد با تاکید 
بر اینکه از همه ســرمایه گذاران برای 
ســرمایه گذاری در این بخش دعوت 

می شــود، گفت: علاوه بر بازارهای 
خوب برای محصولات شیلاتی ایران، 
ظرفیت های بســیار زیادی در حوزه 

اشتغال وجود دارد.
وی بــا بیان اینکه بالاترین میزان 
تولید خاویار متعلق به ایران اســت، 
گفت: صید ماهیان خاویاری از سالهای 
قبل ممنوع شــده اســت.  وزیر جهاد 
کشاورزی افزود: با توجه به  مشکلات 

این صنعت در تامیــن مالی، بانک ها 
باید برای ایــن بخش زمان تنفس در 
نظر بگیرند، یعنی برای گوشت خاویار 
یکی- دو سال و خاویار حدود هفت 

سال است.
وی اظهارداشــت: اکنون سالیانه 
۱.۷ میلیون قطعه بچه ماهی خاویاری 
رهاسازی می شود که به دنبال افزایش 
آن به حدود پنج میلیون قطعه در سال 

۱۴۰۴ هستیم. ساداتی نژاد به واگذاری 
اراضــی برای مجتمع های شــیلاتی  
پرورش میگو اشــاره کرد و گفت: در 
این حوزه تسهیلاتی را آماده کرده ایم 
و نگاه تسهیل گری برای واگذاری این 

اراضی  به سرمایه گذاران داریم. 
وی ادامه داد: ظرفیت هایی که در 
کنار سواحل وجود دارد توسط شرکت 
شهرک های کشــاورزی ما شناسایی 

شده و شرکت های مختلف داخلی و 
خارجی می توانند در این حوزه سرمایه 
گذاری کنند. وزیر جهادکشــاورزی 
اضافه کرد: دو بسته تشویقی، یکی در 
بخش واگذاری زمین به سرمایه گذاران 
و دیگری ارائه تسهیلات بانکی توسط 
بانک کشاورزی در این حوزه در نظر 
گرفته شده و سعی داریم سرمایه گذاری 

در این حوزه رشد پیدا کند.
وی با بیان اینکه ما به دنبال تنوع 
سبد غذایی مردم هستیم، افزود: در سبد 
غذایــی جامعه باید وجود ناواع ماهی 

افزایش یابد.

ساداتی نژاد تصریح کرد: بشقاب 
غذایی ما بشــقاب پر آبی  از نظر میزان 

مصرف آب برای تولید غذا است.
وی اظهار داشــت: هرچه میزان 
ماهی در این بشقاب پررنگ تر شود، 
یعنی میزان آب را در بشــقاب غذا و 
الگــوی غذایی کاهــش داده ایم  که 

شاخص موثری در مصرف است.
وزیر جهاد کشاورزی گفت: این 
وزارتخانه و سازمان شیلات حداکثر 
حمایت را از این صنعت و شــرکت 
های دانش بنیــان فعال در این بخش 

برای رشد و توسعه خواهند داشت.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

برنامه تولید ۱۰۰ تن خاویارپرورشی در افق ۱۴۰۴
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